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Nova estructura departamental

El 8 de setembre, el professor Jaume Avellaneda, ha pres possessió com a director del nou 
Departament de Tecnologia de l’Arquitectura, que neix de la fusió del Departament de 
Construccions Arquitectòniques I i del Departament d’Estructures a l’Arquitectura. 

Canvis en la direcció de l’EUETIB i del Campus UPC Diagonal‐Besòs 
A finals de juliol, el professor Xavier Gil va sol∙licitar una excedència voluntària per assumir una 
nova responsabilitat com a rector de la Universitat Internacional de Catalunya. Amb data de l'1 
d'octubre i en el marc de l'acord SUR‐UPC sobre el model de projecte acadèmic Enginyeria‐
Besós, he nomenat el professor Luis Miguel Llanes Pitarch delegat del rector per al Campus 
UPC Diagonal‐Besòs i, a proposta del CEIB, director de l'EUETIB. 

L’Escola d’Enginyeria de Barcelona Est 
El Consell Social va aprovar el juliol la creació del centre de la UPC al Campus Diagonal Besòs, 
així com la integració en el mateix de l’Escola Universitària d’Enginyeria Tècnica Industrial de 
Barcelona (EUETIB), que deixarà de ser una escola adscrita per ser un centre propi de la 
Universitat. En la línia del que hem anat defensant al llarg del procés, s’ha possibilitat la 
incorporació a la UPC de tot el personal, tant acadèmic com d’administració i serveis. 

Com recordareu l'aprovació per part del Consell de Govern estava subjecta a petits canvis per 
tal de posar de manifest la no exclusivitat d’aquesta escola d’enginyeria a Barcelona, cosa que 
va fer necessari revisar la denominació inicialment prevista, que era la d’Escola d’Enginyeria de 
Barcelona. Aquest és un nom que permet visibilitzar el contingut acadèmic de l’activitat, però 
que, per la seva amplitud, podia donar a entendre, i de fet així es va interpretar en aquest CG, 
que és la única escola d’enginyeria de la ciutat. 

Per tal d’evitar confusions, especialment tenint en compte una perspectiva internacional, vam 
creure oportú tant des del Rectorat com des de la Direcció General d’Universitats que, tot 
mantenint la denominació proposada, calia trobar un element que indiqués la no exclusivitat 
d’aquesta oferta a la ciutat i, vam apostar per afegir‐hi un element de localització. Així doncs, 
la denominació proposada al govern de la Generalitat de Catalunya és la d’Escola d’Enginyeria 
de Barcelona Est.  

Presa de possessió del nou director de l'ICE 
El professor David López Álvarez ha pres possessió com a director de l'ICE amb efectes 1 de 
setembre. Li hem encomanat que dirigeixi un Institut de Ciències de l'Educació el principal 
objectiu del qual sigui la millora de la docència a la universitat. Per això entenem que les 
activitats de l'ICE s'hauran de focalitzar en: 

 El suport a la formació del PDI de la UPC, prioritzant actuacions específiques en casos

de resultats deficients.

 La promoció de la innovació docent, per a la millora de la formació.

 El reconeixement de bones pràctiques docents (participar en la selecció dels premi a la

qualitat en la docència).



 El suport a la promoció de vocacions tecnològiques, relacionant‐nos amb els centres 

de secundària mitjançant la formació, entre d’altres, del seu professorat.  

Promoció interna per a l’accés a catedràtic  
El govern va aprovar un Reial Decret que modifica la Llei Orgànica d’Universitats per permetre 
la via de la promoció interna per a l’ascens de qualsevol membre del cos de professors titulars 
al de catedràtics. Una promoció interna que no computa per a la taxa de reposició i a la qual 
poden concórrer també investigadors i científics acreditats. Els únics requisits són, d'una 
banda, que siguin places vacants i tinguin dotació pressupostària i, per una altra, que el 
nombre de places de promoció interna no podrà ser superior al nombre màxim de places que 
siguin objecte d’oferta pública d’aquell mateix any per a l’accés als cossos docents funcionaris.  

També es manté la possibilitat de convocar places de mobilitat entre institucions. 
Pel que fa a l’oferta pública de PDI i PAS, els pressupostos de 2016 fixen la taxa de reposició en 
un 100% i es manté com a requisit que les convocatòries han de ser autoritzades per la 
Secretaria d’Universitats i Recerca, a través de la Direcció General d’Universitats. 
Els rectors i les universitats en general estem perquè no hi hagi cap altre límit en la taxa de 
reposició que la que es derivi dels pressupostos de cada universitat; dels quals, assumim 
completament que n'haurem de retre comptes. 

D'altra banda, informar‐vos que com a president de l'ACUP, m'he adreçat a la CRUE demanant 
suport per tal que a l'hora de comptar el nombre de places de promoció de titular a catedràtic, 
es tingui el compte l'oferta pública enlloc de només l'oferta pública de places de funcionari. En 
la mateixa línia tinc previst dirigir‐me al Ministeri d'Educació.  

Col∙laboració UPC‐UPF a l’entorn de l’enginyeria Industrial 
Hem encetat una línia de treball amb la Universitat Pompeu Fabra (UPF) per explorar la 
realització conjunta d’estudis d’enginyeria industrial, que agregaran a la nostra excel∙lència en 
aquest àmbit la de la UPF a l’àmbit de l’economia. Amb aquest objectiu, ja s’han produït 
diverses reunions en les quals, a més dels rectors, hi han participat les vicerectores Maribel 
Rosselló i Mireia Trencs per la UPC i la UPF respectivament, la directora de l’ETSEIB, Neus 
Cònsul, i l’empresari Joaquim Coello en nom de l'associació Barcelona Global. 

 
Col∙laboració amb la UB en el marc del grau interuniversitari de Ciències Culinàries i 
Gastronòmiques 
En col∙laboració amb la Fundació CIM‐UPC, la UPC i la UB han creat el Laboratori de 
Demostracions Tecnològiques i Recerca Culinària al Campus de l’Alimentació de la UB, a 
Torribera. El laboratori és fruit d’un conveni per al desenvolupament de tecnologies 3D en 
l’àmbit alimentari i gastronòmic que aprofundeix la vinculació establerta amb la UB en el grau 
interuniversitari de Ciències Culinàries i Gastronòmiques. 	

Premi a la trajectòria docent al professor Dolz 
Aquest setembre vaig lliurar al professor Josep Dolz el premi a la Qualitat en la Docència que, 
convocat pel Consell Social, reconeix la trajectòria docent. Figura clau de l’Escola de Camins 
tant per la seva activitat docent que dura ja 38 anys, com per la seva intensa dedicació a la 
recerca i a la transferència, en el seu agraïment al guardó, el professor Dolz va reivindicar el 
reconeixement de la docència a la nostra Universitat. 



Vull emfatitzar el meu comentari sobre aquest tema en el sentit de reconèixer la credibilitat 
d'aquesta reivindicació només a aquells que, com el professor Dolz, també tenen una 
trajectòria de recerca. 

Aprovada la Llei d’AQU Catalunya 
El 8 de juliol, el Parlament va aprovar la Llei d'AQU Catalunya. Les principals novetats de la llei 
són la creació d'una Comissió Assessora amb caràcter consultiu en estratègies i procediments i 
la creació de la Comissió d'Apel∙lacions, que serà l'encarregada de resoldre els recursos 
d'alçada interposats contra els acords de les comissions d'avaluació d'AQU. També s'amplia la 
representació al Consell de Direcció i a la seva Comissió Permanent a totes les universitats 
catalanes (incloses les privades, que no hi eren), representants d'estudiants i representants 
sindicals. La llei integra la Comissió de Professorat Lector i Professorat Col∙laborador (CLiC) 
com a comissió específica dins la Comissió d'Avaluació de la Recerca (CAR). 

Malgrat l'opinió de les universitats, el president seguirà essent triat per la Conselleria, mentre 
que el director serà elegit pel Consell de Direcció.  

Inauguració oficial del curs 2015‐2016 
El 4 de setembre va tenir lloc la inauguració oficial d’aquest curs a la Universitat Rovira i Virgili 
que va comptar amb el catedràtic d’Estudis Catalans a la Universitat de Cambridge, Dominic 
Keown, per dictar la lliçó inaugural titulada: “Cultura i transnacionalitat, el cas català”.  

En la seva intervenció, el rector de la URV, Josep Anton Ferré va reclamar que la inversió 
pública en la universitat catalana torni a situar‐se en les magnituds d’abans de la crisi, unes 
taxes que no deixin fora de la universitat a ningú per raons econòmiques i, al futur govern de 
Catalunya, una conselleria que s’ocupi d’universitats, recerca i innovació de manera conjunta. 

Per la seva part, el conseller Mas‐Colell va fer balanç del període 2011‐2015 i va subratllar 
l’esforç gegantí del sistema per mantenir i reforçar les polítiques sobre les quals fonamenta la 
seva qualitat.  

Va concretar el seu discurs en els 11 punts següents.  

 El conseller va dir que cal preservar el sistema actual d’accés a la universitat. 
 També que cal preservar la política de preus per renda vinculada a un sistema català 

de beques i ajuts al pagament de la matrícula.  
 Va recordar que s’ha avançat cap a una oferta docent flexible i internacional. 
 Va repassar altres puntals de la seva gestió com el requeriment de terceres llengües 

per als nous graduats.  
 La llei de l’Agència per a la Qualitat del Sistema Universitari de Catalunya.  
 El programa Serra Húnter i la carrera acadèmica per a al desenvolupament de la qual 

va dir que s'ha de mantenir l'opció contractual.  
 L’impuls a noves estructures organitzatives a la universitat.  
 La creació del CSUC.  
 La intensificació del procés internacionalització de l’estudiantat de les universitats 

catalanes.  
 El pla de Doctorats Industrials.  
 El programa Indústria del Coneixement.  

 



Va insistir que la política de preus per nivell de renda és la política del futur i que les beques 
Equitat són clau en aquest context. Va aprofitar per reclamar la transferència de les beques 
per part de l'Estat. També va presentar com a gran consecució de la seva gestió que el 31% de 
la població catalana d’entre 25 i 34 anys té estudis universitaris, un percentatge que se situa 
per sobre de la mitjana de l’OCDE. 

En el decurs de l’acte, que va començar amb la lectura d'un manifest de CCOO, també es van 
lliurar les distincions Jaume Vicens Vives a la Qualitat Docent Universitària, una de les quals en 
la seva modalitat individual es va atorgar al professor Salvador Roura. 

En general comparteixo les opinions del conseller excepte en el punt relatiu a taxes 
universitàries i amb matitzacions sobre el consorci de serveis (CSUC). Pel que fa a beques, crec 
que el primer objectiu hauria de ser aconseguir beques salari per a aquells que ho necessitin. 
Sobre el tema de taxes, el meu plantejament, compartit amb altres rectors és que les taxes 
haurien de baixar considerablement, entre altres motius per tal de poder ser més competitius 
amb països com França i Alemanya, i hauria d'augmentar el finançament públic de les 
universitats. Crec que el retorn a la societat de la formació rebuda pels universitaris s'hauria 
d'obtenir a través de l'IRPF.  

Inauguració del curs a la UPC. A la nostra Universitat, la inauguració del curs va tenir lloc el dia 
23 de setembre. El professor del Center for Math and Science Education de la Tokyo 
Universtity of Science, Jin Akiyama, va fer la lliçó inaugural  titulada The good teacher explains, 
the superior teacher demonstrates, the excellent teacher inspires. Podeu consultar tant la 
crònica de l'acte com els discursos que es van fer a la web de la UPC: 
http://www.upc.edu/saladepremsa/al‐dia/mes‐noticies/el‐rector‐reclama‐mes‐autonomia‐
per‐a‐les‐universitats‐en‐la‐inauguracio‐del‐curs‐academic‐2015‐2016 

EURECAT 
La UPC és una de les entitats col∙laboradores d'EURECAT. Com a tal i conjuntament amb 
CIMNE i I2cat se'ns estan proposant unes dotacions pel 2015 i 2016. A dia d'avui les propostes 
que ens fan són insatisfactòries i poc coherents amb el fet contrastat de qui fa realment 
transferència de coneixement i convenis amb empreses. 

CIC 
L'1 d'octubre ha tingut la reunió del Consell Interuniversitari de Catalunya. Es mantenen les 
propostes de nous estudis per al curs 2016‐2017 i es comencen a analitzar les propostes per al 
2017‐2018 obrint la possibilitat d'iniciar ‐ ne algun amb l'estructura 3+2 ja el curs 2016‐17. 

A la comissió permanent del CIC, i pel que fa al Reial Decret 10/2015, d'11 de setembre, sobre 
la convocatòria de places de promoció interna a càtedres es va acordar com he esmentat 
abans reclamar una interpretació laxa del decret. 

CSUC 
En la reunió que va tenir lloc el mateix 1 d'octubre es va acordar la incorporació de la 
Biblioteca de Catalunya al Consorci.  

ACUP 
L’Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP) va organitzar el 9 de setembre un debat 
sobre els reptes del sistema universitari i de recerca de Catalunya amb l’objectiu de conèixer 
les propostes dels diferents partits en l’horitzó de les properes eleccions al Parlament de 
Catalunya. Moderat pel periodista Jordi Casabella, van intervenir Josep Maria Martorell, per 



Junts pel Sí; Núria Rodríguez, per Unió Democràtica de Catalunya (UDC); Alícia Romero, pel 
Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC); Fernando Sánchez, pel Partit Popular de Catalunya 
(PPC); Montserrat Navarro, per Catalunya Sí que es Pot; Susana Beltrán, per Ciutadans (C's), i 
Quim Arrufat, per la Candidatura d'Unitat Popular (CUP). La vaguetat de la majoria de les 
intervencions i la manca de coneixement del sistema universitari i de recerca manifestada per 
la major part dels representants polítics és una mostra del lloc que la universitat ocupa en 
l'agenda política. 

CRUE 
El 7 de setembre va tenir lloc la reunió de l’Assemblea de la Conferència de Rectors de les 
Universitats Espanyoles (CRUE). Durant la sessió es va presentar un informe sobre l’impacte 
econòmic de la introducció del canvi en l’estructura dels estudis. El podeu consultar 
conjuntament amb aquest informe. A la reunió es va fer palès un tarannà centralitzador, 
possiblement vinculat a la propera celebració de les eleccions generals i que es va concretar en 
un lament sobre la no existència a Espanya d'un sistema universitari, sinó de disset. 

Al marge d’aquestes consideracions, també es va informar sobre la situació del conflicte amb 
CEDRO i els drets d’autor i les solucions en la línia de creació d’un agent propi d’explotació 
d’aquests drets per part de les universitats, així com de les darreres modificacions sobre 
promocions i taxes de reposició. 

I2Cat 
Finalment, comunicar‐vos que a mitjans de juliol, el professor Josep Paradells va substituir el 
professor Sebastià Sallent en la direcció d’I2Cat 
 
 
 
Altres activitats 

 Assistència al patronat de la Institució Catalana de Recerca i Estudis Avançats (ICREA) i 
al patronat de l’FPC. 

 Assistència a la reunió de directors acadèmics de l’FPC. 

 Assistència a la Junta Directiva d’UPC Alumni. 

 Assistència al Consell de Govern del Consorci de Serveis Universitaris de Catalunya 
(CSUC).  

 Reunió amb el professor Josep Casanovas, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el professor Albert Cuchí, i Martí Obiols, amb l’assistència de la cap de 
Gabinet del rector, Annarosa Cánovas. 

 Reunió amb els professors Albert Cuchí i Joaquim Minguella, i el director de la 
Fundació CIM, Felip Fenollosa. 

 Reunió amb el professor Lluís Pradell. 

 Reunió amb el professor Josep Larriba. 

 Reunió amb el professor Luis Llanes. 

 Reunió amb el professor Francesc Xavier Gil, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el professor Spartacus Gomariz i el delegat del rector al CEIB, Robert 
Piqué. 

 Reunió amb la directora de l’ETSEIB, Neus Cònsul, i el professor Robert Griñó. 

 Reunió amb el director de l’ETSETB, Ferran Marqués, amb l’assistència d’Olga Lanau. 

 Reunió amb el director de l’EPSEB, Francesc Jordana. 

 Reunió amb la directora de l’EPSEM, Rosa M. Argelaguet. 

 Reunió amb el director del Dept. UOT, Estanislau Roca, amb l’assistència del vicerector 
de l’Àrea d’Arquitectura, Josep Parcerisa. 



 Reunió amb els directors i degans, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb els directors i degans, amb l’assistència de la vicerectora d’Ordenació 
Acadèmica, Maribel Rosselló; el vicerector de Política Universitària, Antoni Ras, i la 
gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el delegat del rector per al KIC, Francesc Guinjoan. 

 Reunió amb el delegat del rector al PMT, Joan Ramon Rossell.  

 Reunió amb el conseller delegat d’UPCnet, Alvar Vinacua, amb l’assistència de la 
gerent Olga Lanau, i el delegat del rector per a les TIC, Sebastià Vila. 

 Reunió amb el president i secretària del Consell Social, Ramon Carbonell i Anna Serra 
respectivament, amb l’assistència de la vicerectora de Transferència de Coneixement, 
Esther Real, i la cap de Gabinet del rector, Annarosa Cánovas. 

 Reunió amb el president d’UPC Alumni, Josep M. Vilà, la cap de l’Oficina d’UPC Alumni, 
Maricè Tàpies, i la cap del Servei de Comunicació, Encar Mulero. 

 Assistència a la presa de possessió del nou director del departament de TA, Jaume 
Avellaneda; del nou director de l’ICE, David López, i del director de l’INTEXTER, Martí 
Crespi. 

 Reunió amb els rectors de les universitats politècniques de Madrid, València i 
Cartagena. 

 Reunió amb la diputada al Parlament de Catalunya per Esquerra Republicana de 
Catalunya, Marta Vilalta. 

 Reunió amb la consellera d’Educació, Irene Rigau, amb l’assistència del secretari 
executiu de l’ACUP, Josep M Vilalta. 

 Reunió amb el director acadèmic de la GUNI, Francesc Xavier Grau, amb l’assistència 
del secretari executiu de l’ACUP, Josep M. Vilalta, i del vicerector de Política 
Universitària, Antoni Ras. 

 Reunió amb el president del patronat de la UIC, Josep M. Pujol. 

 Reunió amb l’alcaldessa de Vilanova, Neus Lloveras, i la primera tinenta d’Alcaldia i 
regidora d’Educació, Ocupació, Tecnologies i Societat de la Informació, Ariadna 
Llorens. 

 Reunió amb l’alcaldessa de Castelldefels, Candela López, amb l’assistència del delegat 
del rector, Josep M. Yúfera. 

 Reunió amb el director General d’Universitats, Lluís Jofre, el delegat del rector al CEIB, 
Robert Piqué, i la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el director general d’Universitats, Lluís Jofre, i el professor Luis Llanes, 
amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el director general d’Universitats, Lluís Jofre; els professors de la 
University of California, Irvine, Gregory Washington, degà de l’Escola d’Enginyeria, i 
Roger H. Rangel, i el professor Luis Llanes. 

 Reunió amb el secretari d’Universitats i Recerca, Antoni Castellà, i els rectors de les 
universitats públiques catalanes. 

 Reunió amb el director general de la Divisió de Formació de Planeta, Carlos Giménez, i 
el director d’EAE, Jose Luis Fernández, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb la consultora Núria Bosch, amb l’assistència de la vicerectora de 
Transferència de Coneixement, Esther Real. 

 Reunió amb Gemma Berenguera, gerent d’Inversions de CatalunyaCaixa Capital; 
Santiago Sans, del Grup SANS, i Mario Senra, director de Norgestion Madrid, amb 
l’assistència de la gerent Olga Lanau. 

 Reunió amb el director de Càritas, Salvador Busquets, i Ramon Bretcha, voluntari de 
Càritas, amb l’assistència de la cap de Gabinet del rector, Annarosa Cánovas. 

 Reunió amb part dels consells de direcció de les universitats politècniques de Madrid, 
València i Cartagena. 



 Reunió amb la directora general d’Endesa, Isabel Buesa, amb l’assistència de la 
vicerectora de Transferència de Coneixement, Esther Real.  

 Reunió amb una delegació argentina de la ciutat de Mendoza. 

 Reunió amb el cònsul general de Japó a Barcelona, Hiroyuki Makiuchi, amb 
l’assistència de la vicerectora de Relacions Internacionals, Lourdes Reig. 

 Reunió amb el secretari executiu de l’ACUP, Josep M Vilalta. 

 Assistència a l’acte de constitució de la nova spin‐off UGIAT Technologies, S.L.. 

 Assistència a la inauguració del congrés Applied Geometric Algebra in Computer 
Science and Engineering 2015. 

 Assistència a la sisena edició de la Formula Student Spain. 

 Assistència a la inauguració de la ESA/JRC International Summer School. 

 Assistència a la XIII edició de la International Conference on Computational Plasticity. 

 Assistència a l’acte d’inauguració oficial del curs acadèmic 2015‐2016 del sistema 
universitari català. 

 Assistència a l’acte de reconeixement al professor Josep Dolz, Premi UPC 2015 a la 
Qualitat en la Docència Universitària, en la modalitat de trajectòria docent. 

 Assistència a l’acte de lliurament de la Medalla d’Honor del Parlament de Catalunya a 
la professora Dolors Calvet, en la categoria d’or. 

 Assistència a la 34th Conference of Rectors and Presidents of European Universities of 
Technology en l’Altoo University (Finlàndia). 

 Assistència al sopar‐comiat de l’expresident d’UPC Alumni, Joan Pi. 

 Assistència a l’acte d’inauguració del curs 2015‐2016 de la FOOT. 

 Assistència a l’acte d’inauguració del V congrés internacional de la Red Iberoamericana 
de Investigación en Transporte Aéreo. 

 


